

А. Ю. Петров

---

ОБРАЗОВАНИЕ  
РОССИЙСКО-  
АМЕРИКАНСКОЙ  
КОМПАНИИ

Отвётственный редактор  
академик Н. Н. БОЛХОВИТИНОВ



МОСКВА «НАУКА» 2000

## ОГЛАВЛЕНИЕ

ПРЕДИСЛОВИЕ .....	7
ВВЕДЕНИЕ .....	13
Глава первая	
ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ КУПЕЧЕСКО-ПРОМЫСЛОВЫХ ОБЪЕДИНЕНИЙ. 1781–1787 .....	31
Особенности организации русского пушного промысла в северной части Тихого океана во второй половине XVIII века .....	31
Начало сотрудничества И.Л. Голикова и Г.И. Шелихова. 1781–1783 .....	45
Плавание Г.И. и Н.А. Шелиховых на Северо-Запад Америки и основание постоянных русских поселений .....	49
Глава вторая	
КОМПАНИЯ ГОЛИКОВА–ШЕЛИХОВА НА ПУТИ К МОНОПОЛИИ. 1787–1797 .....	60
Деятельность Голикова и Шелихова в С.-Петербурге. 1787–1788 .....	60
Заключение соглашений между компаниями. 1791–1794 .....	71
Борьба Шелиховых за пушной рынок на Тихоокеанском Севере. 1795–1797 .....	80
Глава третья	
ОСНОВАНИЕ РОССИЙСКО-АМЕРИКАНСКОЙ КОМПАНИИ. 1797–1799 .....	91
Создание Американской Голикова, Шелихова и Мыльникова компаний. 1797–1798 .....	91
Принятие устава Соединенной американской компании. 3 августа 1798 года .....	100
Взаимоотношения Православной духовной миссии с торгово-промышленными компаниями накануне их слияния .....	105
Подготовка и утверждение “правил” и “привилегий” Российско-американской компании. 8 июля 1799 года .....	108
Финансовое положение Российской-американской компании и перспективы ее развития .....	121
ЗАКЛЮЧЕНИЕ .....	124
ТАБЛИЦЫ .....	123
БИБЛИОГРАФИЯ .....	136
СПИСОК СОКРАЩЕНИЙ .....	148
УКАЗАТЕЛЬ ИМЕН .....	149
SUMMARY .....	153

## CONTENTS

PREFACE.....	7
INTRODUCTION .....	13
Chapter First .....	
THE ACTIVITY OF THE MERCHANT TRADE COMPANIES, 1781–1787 .....	31
The Specifics of the Organization of the Russian Fur Trade in the North Pacific in the Second Half of the XVIII Century .....	31
The Beginning of I.L. Golikov—G.I. Shelikhov Cooperation. 1781–1783 .....	45
G.I. and N.A. Shelikhovs' Sailing to the Northwest of America and the Foundation of the Permanent Russian Settlements .....	49
Chapter Second .....	
THE GOLIKOV—SHELIKHOV COMPANY ON THE ROAD TO THE MONOPOLY. 1787–1797 .....	60
The Activity of Golikov and Shelikhov in St. Petersburg, 1787–1788 .....	60
The Signing of the Agreements Between Companions. 1791–1794 .....	71
Shelikhovs' Struggle for the Fur Market on the North Pacific. 1795–1797 .....	80
Chapter Third .....	
THE FOUNDING OF THE RUSSIAN-AMERICAN COMPANY. 1797–1799 .....	91
The Creation of the American Company of Golikov, Shelikhova and Myl'nikov. 1797–1798 .....	91
The Ratifying of the Charter of the United American Company. August 3, 1798 .....	100
The Relations Between the Russian-Greek Orthodox Mission with the Trade Companies on the Eve of Their Unification .....	105
The Preparation and Confirmation of the "Rules" and "Privileges" of the Russian-American Company. July 8, 1799 .....	108
The Financial Situation of the Russian-American Company and the Perspective for Its Development .....	121
CONCLUSION .....	124
TABLES .....	133
BIBLIOGRAPHY .....	136
THE LIST OF ABBREVIATIONS .....	148
INDEX .....	149
SUMMARY .....	153